

ANTI VAKSIN: APAKAH NATIJAHNYA KEPADA MASYARAKAT?

Sohana Abdul Hamid
sohana@kuis.edu.my

Kolej Universiti Islam Antarabangsa Selangor

ABSTRAK

Di negara berpendapatan tinggi, penyakit yang dapat dicegah oleh vaksin telah banyak dikurangkan melalui rutin program suntikan. Walaupun kejayaan ini, banyak ibu bapa mempersoalkan, dan sekurang-kurangnya sedikit menolak vaksinasi untuk anak-anak mereka. Penolakan vaksinasi didapati mencerminkan pelbagai faktor termasuk gaya hidup keluarga; persepsi tentang badan kanak-kanak dan sistem imun; dirasakan risiko penyakit, keberkesanan vaksin, dan kesan sampingan; dilihat kelebihan mengalami penyakit ini; pengalaman negatif terdahulu dengan vaksinasi; dan persekitaran sosial. Peningkatan ketara golongan anti vaksin, mereka yang menolak pemberian imunisasi kepada anak masing-masing adalah antara punca munculnya kembali penyakit cegahan vaksin ini. Antara sebab golongan itu menolak vaksin kononnya ia adalah agenda Yahudi untuk menghancurkan umat Islam sedangkan negara Israel sendiri turut memberi imunisasi kepada rakyat mereka. Selain itu, dakwaan kandungan di dalam vaksin itu diragui halal sudah dijawab oleh Jabatan Kemajuan Islam Malaysia (JAKIM) dan Kementerian Kesihatan Malaysia (KKM) vaksin yang digunakan di Malaysia adalah halal. Malah, hujah golongan anti vaksin yang mengatakan bahawa imunisasi boleh menyebabkan kesan sampingan seperti autisme juga sudah dipatahkan apabila kajian yang menjadi rujukan mereka itu sebenarnya adalah tidak benar. Penerangan, dan bukti (practice based evidence) perlu didedahkan kepada golongan anti vaksin ini.

Kata kunci: *Anti vaksin, vaksinasi kanak-kanak, Imunisasi,*

PENDAHULUAN

Akhir-akhir ini orang ramai menjadi keliru dengan pemberian vaksin kepada anak-anak mereka. Kekeliruan ini berpunca dari kemudahcapaian maklumat melalui internet atau disebarkan oleh sesetengah pihak yang menentang segala bentuk ubatan moden. Orang

ramai diberi maklumat yang tidak tepat mengenai vaksin. Terdapat juga sesetengah mereka mengaitkan sudut negatif hasil dari pemberian vaksin kepada gadis remaja, dimana pengambilan vaksin akan menggalakkan seks bebas atau seumpamanya. Dalam kalangan ibu bapa tidak membenarkan anak mereka menerima vaksin juga yang berpendidikan tinggi dan mendapat akses maklumat berkenaan kesihatan yang agak terkini. Akses kepada maklumat tanpa kefahaman yang betul terhadap sesuatu bentuk rawatan, boleh menentukan sama ada mereka membantu mengurangkan atau menambahkan lagi statistik penyakit berjangkit. Dalam konteks ini ialah penyakit berjangkit cegahan vaksin.

Pemberian vaksin merupakan salah satu cara pencegahan penyakit atau salah satu cara kita berubat. Pencegahan penyakit ini juga termasuk dalam pembangunan komuniti atau masyarakat. Setiap ubat yang bermanfaat adalah diiktiraf oleh Islam, tidak terbatas kepada apa yang disebut dalam hadis sahaja. Masih ramai dalam kalangan masyarakat umum tidak mendapat maklumat tepat mengenai keperluan mengambil vaksin. Ada dalam kalangan mereka yang masih percaya bahawa sering kali vaksin menyebabkan kesan mudarat yang serius.

Kesan mudarat akibat maklumat yang salah mengenai vaksin juga diviralkan oleh sesetengah pihak dan ini sangat membimbangkan. Beberapa kes kematian juga dicatatkan di negara kita akibat tidak mengambil vaksin atau tidak mematuhi nasihat dos vaksin yang dicadangkan oleh pihak Kementerian Kesihatan. Penulis agak bimbang salah faham ini memberi kesan jangka pendek dan panjang sekiranya isu ini berterusan. Masih ada lagi sesetengah ibu bapa mengambil sikap tidak membenarkan anak mereka mengikuti program imunisasi ini. Akibatnya, anak mereka akan terdedah kepada pelbagai penyakit cegahan vaksin yang semakin menular. Penyakit cegahan vaksin itu termasuk tuberculosis, difteria, rubela, polio, campak, beguk dan lain-lain lagi.

Pencegahan penyakit-penyakit tersebut adalah amat penting untuk pembangunan komuniti. Pencerahan berkaitan vaksin perlu diberikan secara berterusan kepada masyarakat supaya masyarakat lebih prihatin tentang pencegahan penyakit bagi anak mereka.

PERMASALAHAN KAJIAN

Kebimbangan penulis ini berdasarkan kenyataan yang dikeluarkan oleh Timbalan Menteri Kesihatan, Datuk Seri Dr Hilmi Yahaya baru-baru ini iaitu hampir 1,600 bayi dikesan tidak mendapatkan suntikan imunisasi pada 2016, manakala pada 2015, seramai 1,500 bayi di negara kita tidak mendapat suntikan vaksin.

Sekalipun kadar pengambilan vaksin di negara kita keseluruhannya masih tinggi iaitu 95 peratus - mengikut piawaian Pertubuhan Kesihatan Sedunia (WHO), namun pola peningkatan bayi yang tidak menerima suntikan perlu diberi perhatian. Salah faham mengenai suntikan vaksin, dan dipengaruhi oleh maklumat salah, menyumbang kepada penambahan statistik jumlah penyakit cegahan vaksin ini. Kalau dilihat laporan-laporan akhbar atau sekeliling kita, banyak kita dapati ramai kanak ditaska, disekolah banyak dijangkiti penyakit berjangkit seperti smallpox, diftheria dan lain-lain lagi.

Dalam konteks ini, ibu bapa terutamanya perlu mengambil inisiatif yang sepatutnya dan memastikan anak mereka mematuhi program imunisasi ini secara penuh. Mereka perlu memikirkan bahawa anak mereka akan membesar dalam kalangan masyarakat yang sangat terdedah terhadap penyakit berjangkit.

Apakah Vaksin

Vaksin adalah sejenis agen yang bertindak untuk meransang sistem pertahanan badan bagi melawan bakteria atau virus yang menyerang manusia. Vaksin diperbuat dalam makmal yang terkawal rapi kebersihannya. Vaksin adalah sejenis bahan diperbuat dari agen bakteria yang telah dimatikan (killed), dilemahkan fungsi bahaya mereka atau bahan menyerupai toksin (toxoid) yang tidak merbahaya.

Terdapat banyak penyakit berjangkit yang boleh menyebabkan kecacatan mahupun kematian dikalangan kanak-kanak. Dengan adanya teknologi, vaksin telah dicipta. Suntikan vaksin ini diberi nama imunisasi. Imunisasi adalah cara yang paling efektif dalam mencegah dan mengurangkan penyakit berjangkit ini. Semua kanak-kanak berhak mendapat imunisasi yang lengkap.

Kepentingan Imunisasi

Imunisasi memberi faedah kepada kanak-kanak kerana dapat mengelak (preventif) daripada dijangkiti pelbagai penyakit berjangkit yang serius seperti Tuberculosis, Polio, campak dan sebagainya. Penyakit- penyakit ini boleh mengakibatkan kecacatan dan kematian. Kebanyakan penyakit berjangkit ini tidak mempunyai rawatan khusus dan boleh mengakibatkan kesan sampingan dan komplikasi yang teruk atau kekal. Imunisasi juga dapat mengelak kesengsaraan yang dialami oleh kanak-kanak dan juga ahli keluarga.

Persoalan kajian.

1. Adakah vaksin ini halal?
2. Adakah vaksin ini boleh menyebabkan lumpuh, Autism dan melemahkan sistem pertahanan badan.

Kontroversi Imunisasi

Beberapa kontraversi imunisasi yang ditimbulkan oleh pihak-pihak tertentu berkaitan pemberian vaksin. Antaranya ada yang mengaitkan vaksin Campak, Beguk dan Rubella, Measles, Mumps, Rubella-MMR) dengan kejadian Autisma. Kenyataan Wakefield dalam beberapa jurnal terkenal telah mengubah persepsi masyarakat secara mendadak. Namun satu kajian besar-besaran telah dijalankan antara tahun 1999 hingga 2007. Kajian ini mendapati bahawa teori Wakefield adalah tidak benar. Bukti saintifik tidak dapat mengaitkan kejadian Autisma dengan pemberian vaksin keatas bayi. Teori Wakefield juga telah disangkalkan oleh penyelidik DE Stefano F, dimana beliau telah membuktikan bahawa tiada kajian kukuh yang mengaitkan vaksin ini dengan autism. Terang Dr. Shih Gang, wujudnya golongan anti-vaksin ini disebabkan satu kajian yang diterbitkan dalam Journal Lancet dalam tahun 1998, yang mengatakan vaksin menyebabkan autisma kepada kanak-kanak namun kajian tersebut telah ditarik balik oleh jurnal tersebut kerana bersifat berat sebelah dan tidak berwibawa.

Sesetengah ahli agama berhujah dengan mengharamkan pemberian vaksin ini kepada anak-anak mereka. Alasan utama yang dikemukakan adalah kaedah pembuatan vaksin bersumberkan bahan yang haram. Ramai juga yang menolak vaksin ini kerana tidak mahu bendasing memasuki tubuh suci mereka. Kebanyakan mereka pasrah dengan sistem pertahanan semulajadi. Malah ramai diantara mereka berpandangan Malah ramai di antara mereka berpandangan ubat-ubat herba tertentu boleh meningkatkan sistem pertahanan badan. Ianya dikukuhkan dengan beberapa testimoni syarikat-syarikat jualan herba tertentu yang menentang vaksin ini.

Di Malaysia, terdapat ramai ibubapa muda yang terdiri dari jumlah penolakan vaksin dalam masyarakat semakin bertambah. Kerajaan menjalankan pelbagai diskusi, forum, laman web dan seumpamanya untuk menyedarkan ibubapa tentang kepentingan imunisasi. Ini adalah salah satu cara kerajaan jalankan untuk pembangunan komuniti di Malaysia.

Kementerian Kesihatan Malaysia (KKM) dan Jabatan Kemajuan Islam Malaysia (JAKIM) menyedari ada dikalangan ibubapa yang agak khuatir dan ragu-ragu untuk memberikan suntikan vaksin atau imunisasi kepada bayi mereka ekoran daripada

berita-berita dan khabar angin yang tersebar luas di media baru yang mengatakan bahawa vaksin mengandungi bahan-bahan haram dan membahayakan yang boleh mengancam kesihatan dan nyawa manusia. Semua berita yang tersebar ini dilakukan oleh mereka yang tidak bertanggungjawab dan sebenarnya boleh mendedahkan anak-anak dan masyarakat kita dengan kemungkinan dijangkiti penyakit-penyakit merbahaya yang boleh mengancam nyawa.

Para fugaha dan pengkaji muslim sentiasa membahaskan isu-isu yang berkaitan ketulinan vaksin. Sehingga Tarikh ini, tiada satu pun vaksin yang digunapakai oleh Kementerian Kesihatan Malaysia (Abdullah,.S .2014) diragui proses pembuatannya bercampur dengan babi.Malah pengharusannya telah diwartakan oleh JAKIM melalui laman web mereka.

Vaksin tidak mengandungi bahan-bahan yang boleh merosakkan tubuh manusia. Ia menganduni bahan aktif dari bakteria atau virus iaitu antigen yang membantu tubuh manusia menghasilkan antibody untuk melawan penyakit apabila dijangkiti. Kesan sampingan akibat imunisasi selalunya adalah ringan dan tidak merbahaya berbanding dengan kesan jangkitan penyakit itu sendiri. Dari aspek pandangam syarak pula, imunisasi merupakan satu jalan pencegahan. Pencegahan adalah perkara yang amat dituntut dalam Islam sesuai dengan kaedah Usul Figh. Buku Mausu'ah Huqua al-Insan fi al-Islam, yang ditulis oleh Al-' Aili Abdul Hakim, menyifatkan kesihatan idividu merupakan tuntutan agama dan kehidupan, di mana ia akan memberi manfaat kepada kehidupan seluruh umat manusia. Dalam isu ini, vaksin bukan lagi merupakan kehendak seseorang, tetapi bahan pencegah ini kini menjadi keperluan kepada masyarakat secara umumnya.

Islam memang pada dasarnya menegah penggunaan ubat dari sumber yang haram untuk mengubati sesuatu penyakit berdasarkan hadis Rasullulah s.a.w yang berbermaksud “Sesungguhnya Allah telah menurunkan penyakit dan penawar, dan Dia telah menjadikan bagi tiap-tiap penyakit itu penawar, maka kamu semua berubatlah dan janganlah kamu semua berubat dengan (perkara-perkara) yang haram”. Dalam masa yang sama kita dikehendaki berikhtiar mendapatkan ubat yang telah terbukti kemujarabannya melalui kajian ilmiah. Mengggabungkan kaedah perubatan melalui doa yang Rasullulah ajar dan ubatan adalah kaedah terbaik bagi seorang insan.

PENUTUP

Fenomena ibubapa enggan memberikan suntikan vaksin kepada anak-anak mereka diklinik-klinik adalah amat membimbangkan. Perbuatan ini bukan sahaja membahayakan kepada anak-anak yang merupakan generasi masa depan kita, tetapi juga boleh menjadi punca merebaknya jangkitan penyakit-penyakit merbahaya tersebut. Ini merupakan satu cabaran kepada kita semua sebagai masyarakat atau komuniti perlu memberi perhatian kepada masalah tersebut kerana masalah ini melibatkan bukan sahaja seorang nyawa pesakit, malah satu komuniti atau populasi.

RUJUKAN

- Abdullah,.S.(2014). Vaksin untuk bayi anda. Mitos vs Realiti.
- Ayob., A (2017).Beri kesedaran keperluan Vaksin. Rencana Berita Harian. Sabtu. 27 Mei 2017Malaysia Paediatric Association. Positive Parenting, Major Vaccines Breakthrough in History. 2013.8.
- <https://kpkesehatan.com/2015/06/11/respon-kkm-terhadap-isu-homebirth-dan-anti-vaksin/>
- <http://www.utusan.com.my/gaya-hidup/kesihatan/golongan-antivaksin-menjerat-anak-1.122355#ixzz5BOA34tNy>